



الجمعية العامة الـ147 للاتحاد البرلماني الدولي

لواندا، أنغولا

27-23 تشرين الأول/أكتوبر 2023



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

C-I/147/A.1

19 حزيران/يونيو 2023

اللجنة الدائمة

للسلم والأمن الدوليين

مشروع جدول الأعمال

1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحاضر الموجزة للدورة التي عقدتها اللجنة خلال الجمعية العامة الـ146 للاتحاد البرلماني الدولي في المنامة (آذار/مارس 2023)

3. جلسة استماع للخبراء حول موضوع مواجهة الآثار الاجتماعية والإنسانية لأنظمة الأسلحة الذاتية التشغيل والذكاء الاصطناعي

منذ مطلع الألفية، سمحت القفزات التكنولوجية بنشر العديد من التقنيات الجديدة في ساحة المعركة - بعد أكثر من 20 عاماً، تشمل الذكاء الاصطناعي وأنظمة الأسلحة الفتاكة الذاتية التشغيل، التي تزيل تدريجياً عملية صنع القرار البشري من خط المواجهة ووضع قرارات الحياة والموت في أيدي خوارزميات مبهمه. يؤدي الحد من العمل البشري في النزاعات إلى إنشاء منطقة رمادية للأخلاق يمكن من خلالها الطعن في السلام الدولي وحقوق الإنسان والاتفاقيات الراسخة من خلال اتخاذ قرارات مؤتمتة خارج نطاق السيطرة البشرية. استعداداً لقرار حول الموضوع الذي ستنم مناقشته واعتماده في الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي، ستعقد اللجنة جلسة استماع للخبراء لإبلاغ الأعضاء بالآثار الأخلاقية والقانونية والمجتمعية لأنظمة الأسلحة الفتاكة الذاتية التشغيل، فضلاً عن دور البرلمان في تنظيمها وتشكيل تطورها ونشرها. سيستند المقررون المشاركون إلى جلسة الاستماع والمناقشة اللاحقة أثناء إعداد المسودة الأولى للقرار.

4. حلقة نقاش حول موضوع قائمة بالأدوات للأعضاء البرلمانيين للمشاركة في الحوار، والتشريع، والرقابة، والمنع في

السعي لتحقيق السلام

كلفت قرار إعادة النظر في النهج المتبع في عمليات السلام وإعادة صياغته من أجل تعزيز السلام الدائم، الذي تم اعتماده في آذار/مارس 2022، الاتحاد البرلماني الدولي بوضع قائمة بالأدوات للبرلمانات والأعضاء البرلمانيين للمشاركة في الحوار والتشريع والرقابة والمنع في السعي لتحقيق السلام. سيتضمن بند جدول الأعمال هذا عرضاً للمسودة الأولية



لهذه القائمة بالأدوات، وستقوم حلقة النقاش التي تلي ذلك بإبلاغ عملية الصياغة النهائية للمبادئ التوجيهية مباشرة، مما يمنح الأعضاء البرلمانين منصة لتبادل الأفكار حول تطبيق المفاهيم الجديدة ومناقشتها، وكيف يمكن للاتحاد البرلماني الدولي والبرلمانات الأعضاء الاستمرار في تعزيز مشاركة الأعضاء البرلمانين في منع النزاعات، وعمليات السلام.

5. حلقة نقاش حول موضوع دور البرلمان في تعزيز ثقافة الشفافية، ومكافحة الفساد، ومشاركة المواطن لإعادة الثقة في المؤسسات الوطنية والدولية، وتعزيز السلام

أدى تراكم الأزمات العالمية إلى تدهور الثقة في المؤسسات الوطنية والدولية. يهدف هذا النقاش إلى استكشاف التحديات والفرص لتعزيز الشفافية، بما في ذلك الإنفاق العام، وعواقب الأولويات غير المتوازنة، وسبل تعزيز المؤسسات الديمقراطية من أجل السلام والاستقرار. كما سيتناول استراتيجيات تعزيز الرقابة البرلمانية وآليات المساءلة بحيث تتم تلبية احتياجات المواطنين بشكل فعال.

6. انتخابات مكتب اللجنة الدائمة

ستقوم اللجنة بملء الشواغر الحالية في المكتب استناداً إلى المقترحات الواردة من المجموعات الجيوسياسية. كما ستنتخب اللجنة رئيساً ونائب رئيس جديدين من بين أعضاء المكتب.

7. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

147th IPU Assembly

Luanda, Angola
23–27 October 2023



Standing Committee on
Peace and International Security

C-I/147/A.1
19 June 2023

Draft agenda

1. **Adoption of the agenda**
2. **Approval of the summary records of the Committee's session held at the 146th IPU Assembly in Manama (March 2023)**
3. **Expert hearing on the theme *Addressing the social and humanitarian impact of autonomous weapon systems and artificial intelligence***

Since the early 2000s, technological leaps have allowed for the deployment of many new technologies on the battlefield – over 20 years later, these include artificial intelligence and Lethal Autonomous Weapon Systems (LAWS), which are progressively removing human decision-making from the frontline and putting life and death decisions in the hands of opaque algorithms. Reducing human action in conflicts is creating an ethical grey zone within which international peace, human rights and established conventions could be challenged by automated decision-making outside of human control. In preparation for a resolution on the topic to be discussed and adopted at the 148th IPU Assembly, the Committee will hold an expert hearing to inform members about the ethical, legal and societal implications of LAWS, as well as the role of parliaments in regulating and shaping their development and deployment. The co-Rapporteurs will draw on the hearing and the subsequent debate as they write the first draft of the resolution.

4. **Panel discussion on the theme *Inventory of tools for MPs to engage in dialogue, legislation, oversight and prevention in the pursuit of peace***

The resolution [Rethinking and reframing the approach to peace processes with a view to fostering lasting peace](#), adopted in March 2022, tasked the IPU with developing an inventory of tools for parliaments and parliamentarians to engage in dialogue, legislation, oversight and prevention in the pursuit of peace. This agenda item will include a presentation of the initial draft of this inventory of tools and the ensuing panel discussion will directly inform the final drafting process of the guidelines, giving MPs a platform to share insights into the application of the new concepts, and to discuss how the IPU and Member Parliaments can continue to promote further involvement of MPs in conflict prevention and peace processes.

5. **Panel discussion on the theme *The role of parliaments in promoting a culture of transparency, anti-corruption and citizen engagement to restore trust in national and international institutions and strengthen peace***

A cumulation of global crises has resulted in the degradation of trust in national and international institutions. This discussion intends to explore the challenges and opportunities for promoting transparency, including in public spending, the consequences of misaligned priorities, and ways to reinforce democratic institutions for peace and stability. It will also address strategies to strengthen parliamentary oversight and accountability mechanisms so that the needs of citizens are effectively met.

6. **Elections to the Bureau of the Standing Committee**

The Committee will fill the vacancies on the Bureau based on proposals received from the geopolitical groups. The Committee will also elect a new President and Vice-President from among the Bureau members.

7. **Any other business**

E

#IPU147